Исследование кириллических изданий XVI–XVIII вв. 
в Центральной научной библиотеке НАН Беларуси
Коллекция кириллических книг  Государственного  учреждения «Центральная науч​ная библиотека имени Якуба Коласа Национальной академии наук Беларуси» насчитывает 548 единиц хранения. Из них 482 документа XVI–XVIII вв., в основном это литургические издания. Среди наиболее значимых экземпляров книги Ивана Федорова и Петра Мстиславца (6 экземпляров 5 изданий).  В коллекции библиотеки представлено редкое издание, не отмеченное в каталогах, – Псалтирь (Могилев, 1757). 

Кириллические книги поступили в фонд академической библиотеки после Великой Отечественной войны из дублетных фондов библиотек бывшего СССР, часть экземпляров была приобретена  у частных лиц, в том числе куплена у известного коллекционера М.С. Севастьянова. На многих экземплярах сохранились рукописные записи, книжные знаки бывших владельцев, содержащие ценную для исследователей информацию.
Впервые описание коллекции было представлено сотрудником отдела редких книг и рукописей В.В. Билевич. Экземпляры из фондов академической библиотеки отражены в каталогах  Г.Я. Голенченко, Ю.А. Лабынцева и других исследователей. К сожалению, в них имеются неточности, не все экземпляры введены в научный оборот.

В 2014 г. в отделе редких книг и рукописей начата работа по созданию каталога кириллических изданий белорусских типографий XVI–XVIII вв. Исходя из современных требований к полному научному описанию каждого экземпляра, было решено включить в характеристику подробное описание бумаги, переплетов и других важных параметров. При описании водяных знаков указывается тип знака, его дата, приводится ссылка на альбом филиграней, определяется степень подобия знака экземпляра и знака в альбоме (похожий, очень похожий, близкий, тождественный). Однако на практике часто бывает сложно выбрать из нескольких реально срисованных знаков, представленных в альбомах, наиболее близкий конкретному знаку в данном экземпляре.  У исследователей нет единообразия в названии филиграней. 
Одним из наименее разработанных разделов описания старопечатной книги считается описание переплета. В коллекции много дефектных (неполных) экземпляров, у некоторых из них нарушен порядок листов. За время своего бытования книги сменили по два-три переплета. В некоторых случаях при реставрации использовались старые переплеты из других книг, вызывает трудности их датировка.

Перед составителями каталога стоит задача найти ответы на эти и другие вопросы и максимально полно представить каждый экземпляр.
Research on Cyrillic books printed in XVI-XVIII centuries in Central Science Library of  NAS of  Belarus
The collection of Cyrillic books in the State Institution Yakub Kolas Central Sci​ence Library of the National Academy of Sciences of Belarus includes 548 volumes. 482 of them are printed in XVI-XVIII centuries and contain mostly liturgical texts. Among notable volumes can be mentioned books printed by Ivan Fyodorov and Pyotr Mstislavets (6 exemplars of 5 different editions). Other rare item, which hasn’t been included in any catalogues so far, is Psalter printed in Mogilev in 1757.
Cyrillic books have been added to the library’s funds after the World War II – some were taken from duplicate collections of various USSR libraries, some other were bought from private citizens, one of them being reputed book collector M.S. Sevastyanov. Many exemplars feature handwritten notes, ex libris of former owners that provide valuable research information.
The first description of the collection was made by the officer of the library’s Department of Rare Books and Manuscripts V.V. Bilevich. Certain exemplars of the collection are depicted in catalogues compiled by G.Y. Golenchenko, Y.A. Labyntsev. Unfortunately, these catalogues sometimes are inaccurate. As yet not all exemplars are introduced into scientific use.
In 2014 Department of Rare Books and Manuscripts has started the work on the catalogue of Cyrillic books printed in Belarussian printing houses in XVI-XVIII centuries. In accordance with modern bibliographic standards the decision was made to include the detailed information on paper, bookbinding and other important characteristics in the description of an exemplar. The description of watermarks consists of the type of mark, its date, reference to the album of filigree paper and the extent of resemblance of the exemplar’s mark and the mark from the album (resembling, close, very close, similar). But in practice it is sometimes nearly impossible to relate exemplar’s watermarks to ones that are present in the album. Also filigree paper researchers haven’t worked out the uniformity for watermark titles. 
One of the least developed areas in early printed book description is the description of  bookbinding. The collection stores a lot of defective (incomplete) exemplars, some of them have incorrect page numbers. Throughout their existence many books have suffered the change of the bookbinding more than one time. It complicates the dating because some of books were at some point rebound with other books covers. 
The authors of the catalogue see their main aim in solving all aforementioned problems and providing the fullest description of the books.
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